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РЭАЛЬНАСЦЬ

На сцяне сінагогі 
з’явілася свастыка

Дваццатае стагоддзе пача-
лося з руска-японскай вайны, 
якая скончылася паразай у 
ёй  Расейскай імперыі і пер-
шай рускай рэвалюцыяй. Але 
гэтыя дзве падзеі падаюцца 
ўсяго толькі рэпетыцяй бу-
дучай Першай сусветнай, 
Кастрычніцкага пераварота і 
грамадзянскай вайны. Далей 
жа падзеі разгортваліся па на-
растаючай. А Другая Сусвет-
ная вайна і наагул стала апа-
феозам злачыннага знішчэння 
мільёнаў людзей. Для Захада 
яна не прайшла бясследна. 
Кіроўныя эліты дзесяткаў 
краінаў зрабілі з яе высно-
вы: дзеянні ЗША і Еўразвязу 
апошніх дзесяцігоддзяў вы-
глядаюць хаця і жорсткай, 

але неабходнай дзейнасцю па 
спыненні магчымых агменяў 
канфліктаў на Балканах, у 
Аўганістане, у Іраку...Да таго ж 
грамадзяны вольных краінаў 
узялі пад свой кантроль 
валюнтарысцкія памкненні 
сваіх кіраўнікоў.

Мне заўжды падаваліся 
дзіўнаватымі развагі пра “ буй-
намасштабных” палітычных 
дзеячоў тыпу Леніна, Сталіна, 
Гітлера. Захапленне ж іхнімі 
талентамі і здольнасцямі і на-
агул выглядаюць паталагічнай 
заганай людзей, якія, відаць, 
не здолелі зрэалізаваць нейкія 
свае амбітныя планы і таму 
задавальняюцца хаця б тым, 
што вывучаюць жыццё самых 
вялікіх пачварнікаў эпохі. На-

самрэч гэтыя людзі высту-
паюць на палітычнай арэне 
закладнікамі непадуладных 
чалавеку працэсаў і выгляда-
юць усяго толькі выканаўцамі, 
ускладзеных на іх гісторыяй 
абавязкаў. Яны былі настолькі 
ж несвабодныя ў сваіх дзеян-
нях, як рачная вада, якую нясе 
ў мора. Гэтыя тыраны адпа-
чатку былі запраграмаваныя 
на зло і шукаць у іхніх асобах 
нешта станоўчае—заганная 
справа. 

Але ж заўжды знойдуцца 
адэпты і паслядоўнікі, якія 
будуць захапляцца тымі, хто 
дзеля здзяйсненя сваіх ідэяў 
ахвяраваў жыццямі мільёнаў 
людзей. Для нармальнага ча-
лавека брыдка нават узгад-

ваць іхнія імёны, але ўсё 
адно знойдуцца пакрытыя 
нафталінам паўтрупы, што 
будуць пець ім асану да чар-
говага дня іхніх народзінаў. 
Пакуль  дзяржаўныя сродкі 
масавай інфармацыі будуць 
падтрымліваць міфы пра 
Сталіна і Леніна, а іхнія помнікі 
будуць стаяць у нашых гара-
дах, датуль нашыя ўяўленні 
пра іхнюю дзейнасць не зме-
няцца і датуль яны будуць 
трымаць у несвабодзе наш на-
род нават аддуль з маўзалея і 
магілы на Чырвонай плошчы.

Хаця з другога боку час бярэ 
сваё, і сённяшняе пакалення з 
цяжкасцю арыентуецца і ў іхніх 
імёнах, і ў іхняй дзейнасці.

Рэдактар.

Кажуць беларусы талерантны народ. 
Я з гэткім сцвярджэннем пагадзіцца 
не магу. Калі ўжо тутэйшы экзархат 
Расейскай праваслаўнай царквы па-
чынае каўбасіць пры адным успаміне 
пра Беларускую ўніяцкую царкву, што 
тады казаць ужо пра звычайнага абы-
вацеля, якому ў галаву можна ўставіць 
любую думку. І будзе ён тады казаць, 
што “ ўсе кітайцы на адзін твар” і што 
габрэі выдумалі свой халакост. У рэ-
чышчы гэтых перакананняў і з’явілася 
22 красавіка свастыка на будынку 
віцебскай сінагогі.

Намалявалі яе найхутчэй уначы. 
Вартаўніка ў комплексе, дзе знаходзіцца 
сінагога і грамадскі дом іудзейскай 
суполкі “Дом Ізраіля”, няма. Таму вернікі і 
мінакі заўважылі чорны крыж з надпісам 
“6 млн – ложь!” толькі з раніцы. Паводле 
старшыні суполкі Хаіма Магаршака, гэта 
ўжо не першы выпадак, калі сінагогу апа-
ганьваюць прафашысцкай сымболікай. 
Чатыры гады таму на сцяне намалявалі 
вялізную свастыку. Спадар Магаршак 
звярнуўся у міліцыю, КДБ і райвыкан-
кам, але вінаватых дагэтуль не знайшлі.
Па афіцыйных дадзеных, неафашысцкіх 
арганізацый на Віцебшчыне не існуе, і аб 
усіх падобных выпадках праваахоўчыя 
органы пераважна гавораць як аб фактах 
дробнага хуліганства. 

З нагоды новага факту апаганьван-
ня сінагогі фашысцкай сымболікай 
Хаім Магаршак таксама напісаў заяву ў 
Кастрычніцкі РАУС.

Рэакцыя ўладаў у гэтакіх справах 
заўжды аднолькавая—абыякавая. І таму 
ёсць вельмі простае тлумачэнне: ту-
тэйшыя людзі цалкам пазбаўленыя па-
чуцця нацыянальнай годнасці, а іхняя 
рускамоўнасць і павярхоўная абазна-
насць у расейскай культуры з’яўляецца 
для іх своеасаблівай імперскай прыш-
чэпкай ад нацыянальнай крыўды, якая 
узнікае ва ўсіх паўнавартасных народаў, 
калі нехта імкнецца прынізіць іх нацыя-
нальны гонар.

Ян Сведка.
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АБ’ЯВА
Каб атрымліваць кожны 

нумар газеты «Покліч волі» 
паведаміце рэдакцыі аб гэ-
тым – зрабіце бесплатную 
падпіску.

Рэдакцыя “Покліч волі” 
змяшчае бясплатныя 
абвесткі чытачоў выдання. 
Дзеля размяшчэння абвесткі 
запоўніце купон або патэле-
фануйце ў рэдакцыю.

Калі парушаны вашы пра-
вы спажыўца, працаўніка, 
то даем эфектыўныя па-
рады па абароне права і по-
шуку бясплатных юрыстаў. 
Звяртайцеся на адрас газе-
ты «Покліч волі».

НЕ ПАКЛАНЯЦЦА ТЫРАНАМ!

Неяк мне патэлефанавала тэшча і задала стандартнае пытанне: “Як справы?” 
“Так сабе, -- адказваю.—Крызіс. ”Які крызіс”, -- незадаволена абураецца тая. 
“Няма ў нас ніякага крызісу”. Яна ў нас чалавек абазнаны ў справах палітыкі і 
эканомікі, бо рэгулярна глядзіць “лукашэнкава” тэлебачанне і чытае газету “Бе-
ларуская ніва”.

http://haradok.belarda.org - сайт нашага рэгіёна 

Канечне, па словах 
Лукашэнкі крызісу ў нас 
няма, але нашай сям’і жыць 
чамусьці стала горш, чым ча-
тыры месяцы назад. У канцы 
мінулага году,  напружыўшы 
ўсе свае фінансавыя і 
разумовыя магчымасці, 
здолелі, нарэшце, купіць 
сучасную лядоўню, пас-
ля таго, як  дваццаць пяць 
гадоў пракарысталіся 
яшчэ савецкім “ Мінскам”. 
Меркавалі ў гэтым годзе 
купіць пральную машыну, 
але дайшло да таго, што 
жыць зараз атрымоўваецца 
толькі ад заробку да зароб-
ку, які скараціўся і праз 20% 
абвалу рубля, і праз рост 
цэнаў, і праз тое непадвы-
шэнне, якое павінна было 
адбыцца ў настаўнікаў, і 
праз змяншэнне рэальна-
га заробку.  Не стану нара-
каць на наш лёс, але крызіс 
змушае пераразмеркаваць 

сямейны бюджэт на ка-
рысць ежы і аплаты каму-
нальных паслугаў. Не буду 
галаслоўным, а прывяду 
хоць і скупыя, але канкрэт-
ныя статыстычныя дадзе-
ныя, апублікаваныя ў раён-
най газеце. Вельмі цікава 
тое, што гэтыя дадзеныя 
прыводзяцца за мінулы год, 
калі крызісу, як сцвярджаец-
ца, у Беларусі зусім яшчэ не 
было. Але ягоная наяўнасць 
добра прасочваецца праз 
скарачэнне пакупніцкай 
запатрабаванасці на многія 
віды харчовых і нехарчовых 
тавараў.

У сістэме Віцкбскага 
райпо адбылася зніжка 
рэалізацыі такіх харчовых 
тавараў, як мяса, маргарын, 
хлеб і хлебабулачныя выра-
бы, муку і крупу. З нехарчовых 
тавараў зніжка пакупніцкай 
запатрабаванасці закранула 
тэле-і-радыётэхніку, праль-

ныя машыны, веласіпеды, 
скураны абутак, бялізнавы 
трыкатаж, металічны і пар-
цалянавы посуд, школьна-
пісьмовыя прыналежнасці( 
усяго 13 найменняў).

Так, па прадажы мэблі 
Віцебскі раён знаходзіцца 
на апошнім, 21 месцы ў 
вобласці, а па продажы 
будматэрыялаў—на 19-м.

Цікава было б даведацца 
пра тыя тавары, рэалізацыя 
якіх насельніцтву за мінулы 
год падвысілася. Але 
інфармацыя ў нас падаецца 
дазавана і пра сапраўдны 
стан рэчаў даведацца про-
стаму чалавеку практыч-
на немагчыма. Самае ж 
страшнае, што пераваж-
най большасці нашага 
насельніцтва праўдзівая 
інфармацыя і зусім непа-
трэбная.

Янка Жыхар.

Вынікі апытання на http://haradok.belarda.org: 
Што трэба першачаргова рабіць мясцовай уладзе?

Засыпаць ямы на вуліцах ......................................................................... 9%
Стварыць месцы адпачынку моладзі ............................................... 32%
Выплаціць дапамогу, прадаўшы джыпы ......................................... 27%
Стварыць новыя працоўныя месцы ................................................. 27%
Пазбавіцца “тэлефоннага” права .......................................................... 5%

Красавік—месяц багаты на падзеі. У гэтым месяцы нарадзіўся У. Ульянаў, А. Гітлер, у гэтым месяцы адбылася самая 
жахлівая ў гісторыі чалавецтва Чарнобыльская тэхнагенная катастрофа. Але ж калі гаворка ўжо ідзе пра Леніна і Гітлера, 
то побач з імі абавязкова паўстане фігура Сталіна. Хоць той і нарадзіўся 9(21) снежня, мне не аднойчы даводзілася чуць, 
што ягоны дзень народзінаў—21 красавіка. Нездарма, відаць, у народнай падсвядомасці гэтыя асобы паўстаюць у такой 
заканамернай паслядоўнасці: 20 красавіка нарадзіўся Гітлер, “ 21”—Сталін, і 22—Ленін. Гэты д’ябльскі трыюмвірат ёсць 
своеасаблівай персаніфікацыяй зла, а чарнобльская катастрофа тады паўстае сімвалічным вынікам іхняй дзейнасці ў 20 
стагоддзі. Насельніцтва (язык не паварочваецца назваць іх грамадзянамі) тых дзяржаваў, у якіх адсутнічае свабода му-
сяць аплочваць сатанінскія эксперыменты сваіх тыранаў уласнымі лёсамі і лёсамі сваіх нашчадкаў.

Шаноўны чытач! Адкажыце на пытанні 
(падкрэсліце варыянты адказа) і дашліце 
анкету на адрас рэдакцыі. Дзякуй!

Апытанне  аб выданні 
1. Як Вы ацэньваеце змест выдання?

2. Як Вы ацэньваеце вёрстку выдання?

3. Як Вы ацэньваеце якасць друку?

4. У выданні мяне цікавіць: (укажыце 
тры пазіцыі)

1. матэрыял пра мясцовую ўладу;
2. матэрыял пра мясцовыя праблемы 

(камунальныя, дабраўпарадкавання, праца 
арганізацый);
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КОЛЬКАСЦЬ ЗЛАЧЫНСТВАЎ 
НЕ ЗМЯНШАЕЦЦА

ЦІ ЗАЦВІЦЕ САД?
Той жа, хто працуе ў сад-

зе не на паказуху і  не на за-
каз, а моўчкі займаецца сваім 
рамяством, ніколі на гэтым не 
зацыкліваецца і бірку ці памят-
ную дошку са сваім імем ля па-
саджаных дрэваў не ўмацоўвае. 

Пасадзіць дрэва, сад, парк—
занятак добры. Але ці дадзе-
на тым, хто займаецца такой 
высакароднай справай сён-
ня, даведацца пра вынікі сва-
ёй працы ў будучым? У нашай 
гісторыі апошніх сотні гадоў 
гэты занятак быў даволі мар-
ным і амаль прадказальным. 
Тысячы садоў і паркаў разам з 
панскімі фальваркамі панішчылі 
камуністы з камсамольцамі па 
ўсёй Беларусі, хоць пасаджаны 
былі яны не з п’янай галавы ці па 
ўладнай прыхамаці да чарговай 
гадавіны чарговай хлусні, а дас-
ведчаным адмыслоўцам з улікам 
сотняў фактараў, па ўсіх правілах, 
задачах і нормах садаводства. 

Сёння ж нашчадкі тых, хто 
нішчыў, дый яны самі далучаюц-
ца да тых, хто садзіць. Думаеце 
грахі замольваюць? Я так не ду-
маю. Мяне ва ўсіх гэтых разва-
гах хвалюе аднак не гэта: кожны 
мусіць займацца сваёй справай. 

Улада мусіць арганізоўваць і 
ствараць умовы для натуральна-
га развіцця жыцця грамадзянаў, 
а людзі мусяць праяўляць 
свае таленты. Калі ж улада на 
суботніках паказвае, як трэба 
садзіць дрэўцы, замест таго, каб 
назаўжды адмовіцца ад гэтай за-
ганнай практыкі, то гэта ўжо спра-
ва клінічная. Выганяеш людзей 
на прымусовую, неэфектыўную, 
некваліфікаваную, неаплочвае-
мую працу—распісваешся ў сва-
ёй няздольнасці арганізаваць 
працэс жыццядзенасці. Сыйдзі, 
саступі дарогу тым, хто можа. Не 
можаш сысці—значыць сведчыш 
пра сваю несвабоду, пра недэма-
кратычнасць свайго стану.

Можна, канечне, усведамляць 
навошта ўлада захоўвае гэты 
рэцэдыў саўковай сістэмы, але 
ж у такім разе яна павінна разу-
мець, што й сама на ўвесь свет і 
перад сваімі выбарнікамі кары-
катурна выпячвае рудыменты 
свайго прымітыўнага здумлення. 
Гэта ёсць праява неадукаванасці, 
палітычнай непісьменнасці, за-
каснелай свядомасці і пячорнага 
ўяўлення пра сучасны свет і мес-
ца ў ім беларусаў і Беларусі.

Мне часам становіцца жахліва 

ад таго, наколькі стагоддзяў 
адстала наша ўлада нават ва 
ўсведамленні свету беларускай 
культуры і гісторыі, не кажучы 
ўжо пра сусветную ці хаця б ра-
сейскую культуру. І гэтая адста-
ласць з’яўляецца дзяржаўнай 
ідэалогіяй. 

Нядаўна паглядзеў расейскі 
фільм зняты па “ Калымскіх апа-
вяданнях” Варлама Шаламава. 
Для тых, хто не чытаў магу пат-
лумачыць: апавяданні пра ГУ-
ЛаГ, пра чалавечыя пакуты і не-
чалавечае стаўленне да свайго 
народу ў сталінскі лагерах.  У 
рэчышчы маіх развагаў хочац-
ца звярнуць увагу на вядома-
га з верша У. Маякоўскага пра 
будаўнікоў Кузнецка працаўніка 
Хрэнава, які верыў у словы са-
вецкага класіка: “ я веру горад 
будзет, я знаю саду цвесць, когда 
ў стране савецскай, такія людзі 
есць”, але у рэшце рэшт ён трапіў 
у лагер. Сад не зацвіў, а садавод 
стаў лагерным прыдуркам, які 
з вар’яцкай радасцю расказваў 
гэткім жа зэкам, як і ён сам, 
гісторыю пра сваю неспадзява-
ную славу праз верш класіка. Ці 
мог Маякоўскі прадбачыць такі 
жахлівы фінал для свайго героя 

дый для сябе самога? Канечне, 
не. Апантаны сваім месіянствам, 
як, дарэчы, і ўвесь савецкі народ, 
ён забыў звычаёвае правіла: не 
трэба абагаўляць звычайныя 
справы і з мухі рабіць слана,  бо 
гэткая гіпербалізацыя можа мець 
зусім адваротны эфект. 

Існая кіроўная эліта( хаця 
такі назоў для яе можна 
скарыстоўваць чыста ўмоўна) да 
сённяшняга часу не асэнсавала 
ні тысячагадовы гістарычны ба-
гаж гэтай зямлі, ні наступствы са-
вецкага перыяду для беларусаў, 
і кіруецца той жа метадалогіяй, 
што і ейныя савецкія папярэднікі. 
Яна не асэнсоўвае мінулае, як 
досвед для змены рэальнасці 
ў бок здаровага сэнсу. Досвед 
мінулага неабходны ёй толькі 
для захавання сваёй улады. 
Тут якраз і палягае аноўнае 
адрозненне еўрапейскага 
здумлення ад азіяцкага: для 
еўрапейца ўлада—гэта сро-
дак разумнага ўпарадкавання 
жыцця; для расейска-тутэйшай 
свядомасці ўлада—гэта мэта, і 
не важна, што само па сабе гэта 
бессэнсоўна, і што пры такім ста-
не рэчаў адсутнічае само жыццё 
і развіццё, як такое. 

За сённяшні год пастаўлена 
задача: ператварыць Беларусь 
у прыбраны квітнеючы сад. За-
дача буйнамаштабная і незд-
зяйсняльная за такі кароткі 
тэрмін. У Віцебску гэтыя рабо-
ты носяць мэтанакіравана па-
казушны і прапагандысцкі ха-
рактар. Не буду сцвярджаць, 
што гэта так ужо дрэнна, горад 
відавочна пачысцеў. Але як 
пры любой хуткатэрміновай 
акцыі  мусяць быць перагібы, 
і яны ёсць: нішчыцца сквер на 
плошчы Перамогі, якую мусяць 
аздобіць новай тратуарнай 
пліткай. За кошт скверу пашы-
раюцца памеры плошчы, якую 
мяркуюць зрабіць цэнтральнай і 
праводзіць буйныя уладныя ме-
рапрыемствы і акцыі.

Год роднай зямлі прыдумалі 
вынаходлівыя адмыслоўцы. За 
фасадам аздаблення цэнтраль-
ных вуліц, плошчаў і дарог мож-
на на нейкі тэрмін прыхаваць 
крызіс, а там глядзіш з ім спра-
вяцца тыя, хто яго распачаў, і 
тутэйшы люд зноў зажыве, як да 
крызісу. Толькі ці можна гэтае 
існаванне наогул называць жыц-
цём?

Якаў Дрозд.

З 21 па 25 красавіка ў межах 
адмысловага рэспубліканскага 
комплекснага мерапрыемства 
“Арсенал”, якое накіравана на 
выяўленне фактаў незаконнага 
захоўвання зброі і яго выкары-
стання ў супрацьпраўных мэтах 
Віцебскі РАУС праводзіць прыём гэ-
такай зброі ад насельніцтва раёну. 
Непрымусовая здача зброі не цягне 
за сабой крымінальнай адказнасці, 
а вось нежаданне супрацоўнічаць з 
органамі можа абысціся даволі до-
рага: да 10 гадоў пазбаўлення волі.

Падобныя акцыі праводзяцца ўжо 
дзесяткі гадоў, але зброі ў насельніцтва 
назапашана, відаць, нямала. 

Ян Сведка.

Аперацыя 
“Арсенал”

У сярэдзіне дня яна наведа-
ла брата і той з такой радасці 
прапанаваў ёй схадзіць у краму і на-
быць бутэльку водкі, каб выпіць за 
сустрэчу.

Жанчына схадзіла за прадуктамі, 
не забыла прынесці й пляшку. 
Неўзабаве да іх далучыўся і зводны 
брат Мікалай, якога адправілі яшчэ 
ў краму па гарэлку. 

Канфлікт узнік на роўным месцы. 
Сястра ўдарыла брата рукой па тва-
ры, а той, нядоўга думаючы, ляснуў 
ёй кулаком у плячо. Прычыну спрэчкі 
яны так пасля і не прыгадаюць.

Жанчына схапіла ў рукі сцізорык, 
які ляжаў на лядоўні, і нанесла бра-
ту два ўдары запар. Спыніў ашале-
лую сястру зводны брат. Ён адабраў 
сцізорык і выклікаў хуткую дапамо-
гу.

Суд Першамайскага раёну гора-
да Віцебска, улічыўшы ўсе абставіны 
справы, асудзіў Святлану на 4 гады 
абмежавання волі без накіравання 
ў папраўчую ўстанову адкрытага 
тыпу. Акрамя таго, ёй прыйдзецца 
аплочваць выдаткі за лекаванне ей-
нага брата ў абласной бальніцы.

Ян Сведка.

Часта спіртное становіцца дадатковай прычынай, якая штурхае чалаве-
ка на злачынства. Так, у адзін з снежаньскіх дзён мінулага году 28-гадовая 
Святлана, пакінуўшы дома трох непаўнагадовых дзяцей, прыехала з вёскі 
Віцебскага раёну ў абласны цэнтар. Мэта ў яе была добрая—уладкавацца 
на працу. Пасля няўдалай спробы жанчына вырашыла наведаць свайго 
брата Андрэя, які пражываў у інтарнаце на вул. Горкага.

Все культурно-массовые меро-
приятия в Витебске теперь будут про-
водиться на площади Победы, которая 
в ближайшее время станет централь-
ной городской площадью областного 
центра 

В настоящее время здесь присту-
пили к благоустройству, параллельно 
ведется разработка проекта. Объем 
необходимых на эти цели инвестиций 
пока просчитывается. 

Сведения о начале работ, поя-
вившиеся в  отдельных средствах 
массовой информации, вызвали бес-
покойство граждан, проживающих в 
близлежащих домах. Однако в ходе 
состоявшейся накануне встречи пред-
ставителей местных органов власти и 
населения удалось достичь взаимо-
понимания. «Люди получили полные 

разъяснения из первых уст», - подчер-
кнул собеседник. Так, например, всех 
волновал вопрос о судьбе зеленых 
насаждений. Звучали упреки, что они 
уничтожаются. Между тем каждое де-
рево, а их 71, подсчитано. Сейчас они 
по специальным технологиям выкапы-
ваются с корнями и пересаживаются в 
парк имени Советской Армии. Не за-
быты и люди. Для снижения шума при 
проведении праздничных торжеств 
уже началась термореновация домов 
по улице Ленина, во всех квартирах 
ближайших к площади домов по же-
ланию граждан бесплатно будут уста-
новлены стеклопакеты, проведена 
зашивка балконов. Также предстоит 
благоустроить дворовые территории, 
рассказал зампредседателя гориспол-
кома.

Площадь Победы в Витебске яв-
ляется самой большой в Беларуси и 
одной из крупнейших в Европе, ее 
размер составляет свыше 72 тыс.кв.м. 
Количество людей, которые могут на 
ней вместиться, - 250 тыс. человек. Те-
перь в соответствии с новым статусом 
здесь будут проводиться не только 
празднества, посвященные Дню По-
беды и освобождению Беларуси от 
немецко-фашистских захватчиков, но 
и все другие значимые культурные ме-
роприятия. 

Площадь Свободы также не оста-
нется без внимания. В соответствии с 
дальнейшим планом развития област-
ного центра, она включена в истори-
ческую часть города, здесь планируют 
восстановить Свято-Николаевский 
храм.

Ц Е Н Т Р  В И Т Е Б С К А 
С М Е Щ А Е Т С Я 

Тэма саду ва ўсе часы хвалявала людзей. Але асабліва актульнай яна становіцца пад час нейкіх гістарычных зрухаў ці палітычных акцый, калі ўлада хоча засвед-
чыць пазітыўнасць сваіх намераў. Тут ужо пераследуюцца іншыя задачы і мэты, і гэтая звычайная справа набывае сімвалічнае значэнне. 

СЯСТРА ЛЕДЗЬВЕ НЕ ЗАБІЛА БРАТА

Злачынцы любяць раба-
ваць крамы: ці то выпіць 
хочацца, ці то паесці, 

ці то адзець няма чаго. Так у в. 
Палудзеткі злачынец, адлучыўшы 
электрычную сігналізацыю, і 
адагнуўшы металічны прэнт 
ад кратаў, праз разбітае вакно 
пракраўся ў гандлёвае аддзялен-
не. Скрадзена тавараў на суму 
больш за 2, 5 мільёны рублёў. 
Узбуджана крымінальная справа.

Уначы 13 красавіка злачынец, 
выставіўшы шыбіну, прасякнуў у 
сарай жыхара в. Ліпаўцы і выкраў 
матацыкл “ Ява-350”. Высвет-

лена, што зачынства здзейсніў 
19-гадовы, раней асуджаны 
грамадзянін, якому ўдалося сха-
вацца ад праваахоўных ворганаў.

У в. Лужасна з дому, які буду-
ецца, нявысветлены злачынца, 
узламаўшы дзвярныя запоры, 
скраў два акны ПВХ, коштам 600 
тысяч рублёў.

У в. Копці зламыснік выкраў 
паліўную помпу з трактара “ 
Уладзіміравец”. Маёмасць нале-
жала мясцовай жыхарцы. Сума 
нанесенай шкоды—1 мільён 200 
тысячаў рублёў. 

Ян Сведка.

3. матэрыял пра  Віцебшчыну;
4. матэрыял пра падзеі ў краіне;
5. аналітычныя матэрыялы;
6. прыватныя абвесткі;
7. матэрыял пра землякоў;
8. вынікі інтэрнэт-апытання;
9. ўсё цікава

5. Рэдакцыі трэба больш пісаць пра 
(пазначце тры адказа):

1. праблемы мясцовай ўлады;
2. мясцовыя праблемы жыхароў;
3. дасягненні ўладаў;
4. вядомых асоб раёна;
5. спартыўныя мерапрыемства;
6. культурныя падзеі;
7. моладзевыя праблемы;
8. практычныя парады ( пра сад, ага-

род, здароў’е, сям’ю, выхаванне дзетак)
9. гісторыю рэгіёна і краіны
Паведаміце пра сябе:
1. Пол: муж; жан. 
2. Узрост  да 20 гадоў;  20-35 гадоў; 36-55 

(60); 55(60)  і больш;
3.Адукацыя: сярэдняя ; сярэдне-

спецыяльная; незакончаная вышэйшая; вы-
шэйшая

4. Сацыяльны статус: бюджэтны работнік; 
працоўны; студэнт; прадпрымальнік; часова 
не працуе ( беспрацоўны), пенсіянер.
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Магчымасьць вяр-
таньня Беларусі ў 
эўрапейскія струк-

туры разглядалася ў Менску на 
канфэрэнцыі «Ўдзел грамадзян-
скай супольнасьці ў ініцыятыве 
«Ўсходняе партнэрства».

Яе арганізавалі прадстаўнікі 
«Плятформы падтрымкі 
супрацоўніцтва беларускіх 
арганізацый грамадзянскай 
супольнасьці і мясцовых уладаў» 
разам з брусэльскім офісам 
«За дэмакратычную Беларусь». 
Афіцыйны Менск на канфэрэнцыі 
прадстаўлены ня быў, хаця сярод 
выступоўцаў чакалі і супрацоўніка 
МЗС Беларусі.

Удзельнік сёньняшняй дыску-
сіі, старшыня беларускага Шума-
наўскага таварыства Ігар Лялькоў 
сказаў «Свабодзе», што ўдзел ва 
«Ўсходнім партнэрстве» можа 
стаць першым крокам на дарозе 
вяртаньня Беларусі ў Эўропу:

«Нарэшце Беларусь хоць у 
які агульнаэўрапейскі працэс 
уваходзіць. І гэты факт ства-
рае, што называцца, прэ-
цэдэнт. Калі яна ўвайшла 
ў адзін агульнаэўрапейскі 
працэс, то далей, нату-
ральна, пры пэўных зьме-
нах унутры краіны, ёсьць 
магчымасьць на падста-
ве гэтага прэцэдэнту ду-
маць і пра далучэньне да 
іншых агульнаэўрапейскіх 
працэсаў».

Часовы павераны ў 
справах прадстаўніцтва 
Эўракамісіі ў Беларусі Жан-
Эрык Гольцапфэль агучыў 
лічбы фінансаваньня 
праектаў «Усходняга пар-
тнэрства» ў розных краінах. 
Армэнія атрымае больш як 
98 мільёнаў эўра, Азэрбайджан — 
92, Беларусь — 21, Грузія — 120, 
Малдова — 209, Украіна — 494 

мільёны эўра. Плянуецца, што ў 
2010—2013 гадах фінансаваньне 

падвысіцца на 75%.
У размове са «Свабодай» спа-

дар Гольцапфэль сказаў, што 

21 мільён эўра — далёка ня ўсе 
грошы, якія можа атрымаць Бе-

ларусь. Дадатковыя сродкі 
прадугледжваюцца праз уд-
зел краіны ў рэгіянальных і 
міжрэгіянальных праграмах:

«Ужо ў рамках Эўрапейскай 
палітыкі добрасуседзтва ад-
даецца вялікая ўвага пра-
грамам міжрэгіянальнага 
супрацоўніцтва. Беларусь 
задзейнічана ў трох такіх 
праграмах: «Польшча — Бе-
ларусь — Украіна», «Латвія 
— Літва — Беларусь» і «Бе-
ларусь — рэгіён Балтыйскага 
мора». І тут усе атрымаюць 
больш сродкаў менавіта 
з фондаў Эўрапейскай 
палітыкі добрасуседзтва. 
Эўрапейская камісія ўжо спа-
лучыла адпаведныя фонды 

з фондамі Эўрапейскай палітыкі 
добрасуседзтва. І, зразумела, 
зьявіцца больш магчымасьцяў 

для разьвіцьця супрацоўніцтва. А 
таксама «Ўсходняе партнэрства» 
будзе, натуральна, у фокус увагі 
ўключацца».

 Ігар Лялькоў так тлумачыць 
розныя сумы грошай, якія атрымае 
кожная з шасьці краінаў-удзельніц 
«Усходняга партнэрства»:

«Гэта такі індыкатар ступені 
заангажаванасьці той ці іншай 
краіны. Ён паказвае гатоўнасьць 
кожнай краіны далучыцца да 
таго, што прапаноўвае ўвесь ком-
плекс «Усходняга партнэрства». 
Гэта наглядны вынік працы нашай 
дыпляматыі. Нашы прадстаўнікі 
сказалі, што Беларусь гатовая да-
лучыцца да таго, таго і таго. І гэта 
каштуе столькі. А да чагосьці не 
гатовая далучыцца. А Азэрбайд-
жан і Армэнія гатовыя далучыцца 
да больш шырокага комплексу 
пытаньняў, якія будуць абвяшчац-
ца ў складзе «Усходняга партнэр-
ства».

У ім ён шмат казаў пра 
пляны пераадо-
леньня краінай 

эканамічнага крызісу, 
разьвіцьцё адносін з 
Эўразьвязам, эканамічную 
лібэралізацыю. Палітычнай 
лібэралізацыі ён не абяцаў, 
а апазыцыю зноў назваў 
ворагамі народу.

Цягам свайго 
двухгадзіннага выступу 
Аляксандар Лукашэн-
ка імкнуўся давесьці, 
што трымае сытуацыю 
ў Беларусі пад кантро-
лем, ведае, што рабіць 
ва ўмовах эканамічнага 
крызісу, што ён «у до-
брых кандыцыях», сам здольны прымаць 
рашэньні ў краіне і яшчэ не адзін год 
зможа гэта рабіць… Такім чынам ён аб-
верг чуткі пра тое, што некаторыя асобы 
ў ягонай адміністрацыі, у тым ліку ягоныя 
сыны, нібыта адварочваюць яго ад Расеі: 
«Я яшчэ ў стане рэалізаваць тое, пра што я 
гавару не адзін год.

У зьнешняй палітыцы — шматвэктар-
насьць. Што адбылося сёньня? Нас пачулі. 
Дзякуй за гэта, нас зразумелі, на Захадзе 
нас зразумелі, што палітыка задушыць, 
ізаляваць ні да чога не прывяла».

Гаворачы пра неабходнасьць 
разьвіцьця адносін з Эўразьвязам, Лука-
шэнка даводзіў, што гэта не перашкодзіць 
адносінам з Расеяй і што дзеля іх Беларусь 
ня будзе згінацца і прыніжацца. Закрануў  
Лукашэнка і запрашэньне Беларусі на 
саміт у Прагу, на якім будзе абвешча-
на праграма «Ўсходняе партнэрства» 
Эўразьвязу: «Дайшло да драбніцаў: запра-
шаць Лукашэнку ў Прагу ці не запрашаць? 
Як запрасіць і каб не запрасіць… Калі 
камусьці, хоць аднаму чалавеку ў Празе 7 
траўня будзе вельмі нязручна ад таго, што 
там будуць прадстаўнікі Беларусі, вы не 
запрашайце нас. Мы ня будзем прасіцца, 
пацерпім. Калі вам вельмі зручна, каб мы 
там былі, але не Лукашэнка, вы таксама 
мне скажыце. Толькі не па-хамску, як я 
са СМІ даведаўся ад аднаго вышэйшага 
чыноўніка Чэхіі: „Я яму не падам рукі». Ну, 
не падасі — і ня трэба! Ці хачу я, каб ты 
мне яе падаў, гэтую руку».

Гэтак  Аляксандар Лукашэнка адрэагаваў 
на заяву прэзыдэнта Чэхіі Вацлава Клаўса. 
Цягам свайго выступу беларускі кіраўнік 
так і ня даў зразумець, ці зьбіраецца ён 
ехаць на саміт у Прагу. Апазыцыю ж, якая 

выступае супраць ягонай паездкі 
ў Прагу, Лукашэнка зноў назваў 

ворагамі:
«Гэта не апазыцыя. Гэта 

проста ворагі народу. Ці мае 
так званая апазыцыя і яе 
лідэры пэрспэктывы ў гэтай 
дзяржаве, калі яна выступае 
супраць нармальнага жыць-

ця людзей у Беларусі? 
Ніякай пэрспэктывы».

Лідэр Аб’яднанай 
грамадзянскай партыі 
Анатоль Лябедзька 
паведаміў «Свабодзе», 
што сёньня сапраўды 
перадаў на імя міністра 
замежных спраў Чэхіі 
Карэла Шварцэнбэрга 

дакумэнт ад АДС, у якім не вітаецца за-
прашэньне Лукашэнкі ў Прагу. Словамі 
Лукашэнкі пра апазыцыю як ворагаў на-
роду спадар Лябедзька ня зьдзіўлены: «У 
той краіне, куды ён паедзе, іншы погляд на 
сытуацыю, якія прапаноўваюць будаваць 
наш дом паводле іншых плянаў і схемаў, 
— гэта для Лукашэнкі ворагі. У той краіне, 
куды ён паедзе, у той супольнасьці, якой 
ён хоча нешта сказаць 7 траўня, гэта на-
зываецца плюралізмам думак. Бяз гэтага 
не ўяўляецца сама Эўропа».

Аляксандар Лукашэнка згадаў адзін 
зь лістоў, які падпісала беларуская апа-
зыцыя наконт «Усходняга партнэрства»: 
«Па-мойму, у Прагу яны яго накіроўвалі: 
блякаваць па „Ўсходнім партнэрстве» 
Беларусь, Лукашэнку туды не пускаць і 
так далей… Праўда, ня ўсе. Павінен ад-
значыць, што такі палітык, як Мілінкевіч, 
не падпісаў гэты ліст. Кажа: як жа я буду 
падпісваць, калі гэта гібель для краіны».

Аляксандар Мілінкевіч, камэнтуючы 
гэтую заяву Лукашэнкі, зазначыў «Свабод-
зе», што ён сапраўды не падпісаў адзін з 
дакумэнтаў апазыцыі, таму што ў яго былі 
прынцыповыя пярэчаньні. Мілінкевіч 
зьдзіўляецца, адкуль Лукашэнку ста-
ла вядома пра гэты факт, а пахвала ад 
Лукашэнкі для яго няважная. Асабліва на 
фоне таго, што ён абазваў усю апазыцыю 
ворагамі народу: «Я не лічу, што ўвогуле 
сярод апазыцыі ворагі народу. Ёсьць роз-
ныя пазыцыі. Шчыра скажу, што я працую 
не на тое, каб атрымаць пахвалу ад улады, 
ад спадара Лукашэнкі. Шчыра веру ў тое, 
што гэта карысна для Беларусі, хацеў бы, 
каб мяне пахваліў беларускі народ, каб 
падтрымаў маю пазыцыю. У ягоных вачах 
хацеў бы мець аўтарытэт».

“Лукашэнку рукі не падам”

Паводле прэ-
савага сакратара 
Клаўса Радзіма 
Охвата, чэскага прэ-
зыдэнта засьпела 
зьнянацку падвой-
ная мараль, якая 
выкарыстоўваецца 
пры запрашэньні 
Лукашэнкі на саміт 
у Прагу. 

Вацлаў Клаўс 
заявіў, што Лука-
шэнку рукі пры су-
стрэчы ў Празе не 
падасьць і ня будзе 
прымаць белару-
скага кіраўніка ў 
Праскім градзе.

П р а г р а м а 
«Ўсходняе пар-

тнэрства» – адзін з 
прыярытэтаў чэска-
га старшынёўства 
ў Эўразьвязе. Прэ-
савая сакратарка 
Міністэрства замеж-
ных справаў Чэхіі 
Зузана Оплеталава 
ўдакладніла сёньня, 
што запрашэньне на 
саміт у Прагу прыз-
начаецца Беларусі 
як краіне, а міністар 
Шварцэнбэрг проста 
перадаў яго найвы-
шэйшаму прадстаўніку 
афіцыйнага Менску. 
«Ад Беларусі залежыць, 
каго пашле ў Прагу», – 
дадала Оплеталава. 

Эксперты МВФ слишком 
большие оптимисты

БЕЛАРУСЬ АБДЗЯЛІЛІ ГРАШЫМА

Международный валютный фонд про-
гнозирует, что в текущем году Беларусь 
ждет рецессия и спад ВВП на уровне 
4,3%.

Аналитики связывают пересмотр про-
гнозов в от-
н о ш е н и и 
Б е л а рус и 
со сторо-
ны Между-
народного 
валютного 
фонда с тем, 
что Беларусь быстрыми темпами начала 
терять рынки России, Украины и Китая. 
По данным руководителя Аналитическо-
го центра «Стратегия» Леонида Заико, па-
дение поставок в Россию составило 50%, 
поставок в Китай осталось около 30% и в 
Украину — 27%.

«Стране с феноменально высокой до-
лей экспорта по отношению к ВВП — свы-
ше 60% — нужно делать поправки на эти 
обстоятельства, — сказал Леонид Заико 
в интервью «Завтра твоей страны». — За 
счет внутреннего рынка Беларусь не смо-
жет удержать агрегатные величины на 
плюсовом уровне. Чудес быть не может. 

Сужение, сжатие производства может 
произойти на уровне 25-30% в течение 
года».

Леонид Заико полагает, что к концу 
года будет развиваться депрессивность, 

особенно в тех 
с е г м е н т а х , 
которые свя-
заны с экс-
портными на-
правлениями. 
Н е к о т о р а я 

позитивная ди-
намика, по его мнению, возможна только 
в аграрном секторе.

Экономист Павел Данейко заявляет, 
что прогноз МВФ по падению ВВП на 4,3% 
является только предварительным и не 
самым плохим.

«Я думаю, они слишком большие опти-
мисты, все будет гораздо хуже, — считает 
Павел Данейко. — Самое плохое, что чи-
новники не осознают всю глубину опасно-
сти положения. До сих пор принимаются 
действия по решению проблем, которые 
были актуальны позавчера, а реально се-
годня нужно действовать, чтобы решать 
проблемы, которые будут завтра».

Аляксандар Лукашэнка выступіў са штогадовым пасланьнем 
да народу і парлямэнту Беларусі 

ЛУКАШЭНКА ТАК І НЕ СКАЗАЎ, ЦІ 
ЗЬБІРАЕЦЦА Ў ПРАГУ

Павел Дайнеко считает, что в 
Беларуси все будет гораздо хуже 

Прэзыдэнт Чэскай Рэспублікі Вацлаў Клаўс адрэагаваў на перададзенае Кар-
лам Шварцэнбэргам запрашэньне Аляксандру Лукашэнку прыехаць у траўні ў 
Прагу на сустрэчу кіраўнікоў дзяржаваў, якія ўваходзяць у праграму «Ўсходняе 
партнэрства». 
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Семен Букчин 
Ну вот оно и случилось. То, 

что и должно было произойти. 
Белорусский правитель получил 
приглашение в Прагу.

Бумажка эта, конечно, ниче-
го не стоит. Как не стоила и та, 
которую в свое время подписал 
Чемберлену Гитлер. Такой вот, 
с позволения сказать, «Мюнхен 
наоборот» у нас случился. 

И ведь как истошно вопят. И 
даже грозят. Г-н Вечорка твердо 
знает: «За следующие репрессии 
Европа будет отвечать вместе с 
Лукашенко».

Ой ли, г-н Вечорка? Так ли уж 
будет Европа отвечать? И на ка-
ком суде? Может быть, в Гааге бу-
дут судить весь Европарламент 
«за преступления перед бело-
русским народом»?

Г-н Лебедько назидательно 
поднимает палец: «Участие Бе-
ларуси в Восточном партнер-
стве должно основываться на 
демократических принципах». 
Вон оно как! Там, в Европе, не-
бось, и не слыхали о таких прин-
ципах!  И г-н Козулин трагически 
покачивает головой: «Поражает 
лицемерие некоторых европей-
ских политиков».

Да, нехорошо-с, господа!
Правда, г-н Козулин, в от-

личие от г-на Вечорки, не так 
глобален. Он все-таки не всю Ев-
ропу осуждает, а только «неко-
торых европейских политиков». 
Конечно, в этом ряду на первом 
месте удачно окрещенный кем-
то из интернетчиков «князем 
тьмы» (почти Дракула) чешский 

министр иностранных дел Карл 
Шварценберг.

Тот, что лично доставил в 
Минск приглашение в Прагу.

Но какова чешская демокра-
тия! Президент Чехии Клаус тут 
же заявляет, что не подаст руки 
Лукашенке, ежели тот приедет. 
Хотя и подписал приглашение. 
Чтобы оценить это заявление, 
стоит только представить, что 
министр иностранных дел Бе-
ларуси Мартынов заявляет, что 
не подаст руки шейху Катара во 
время приема, на котором этот 
самый шейх будет чуть ли не об-
ниматься с Лукашенко.

Такие вот демократические 
игры позволяют себе в той са-
мой Праге, в которую сорок лет 
назад очень даже свободно вош-
ли советские танки.

Попробуем хотя бы отчасти 
разобраться в этой жестикуля-
ции и риторике с обеих сторон 
– белорусской и западноевро-
пейской.

Ну, с белорусской – дело дав-
нее и понятное. Карты давно роз-
даны. Ставки сделаны.  Идет игра 
в покер. Да не просто, а в Кариб-
ский пиратский покер. Тут что 
главное? Имея покерную комби-
нацию, умело повышать ставку 
и не допускать, чтобы у дилера 
оказалась «лучшая рука».

За счет чего мы можем играть 
на повышение?

А у нас тихо! Никаких 
молдавско-грузинских и прочих 
оранжево-украинских бунтов 
и волнений. Парламент смир-
ный, как комендантский взвод. 

По  трубам нефтяным и газовым 
все, что нужно, течет в нужную 
сторону. И народ хороший – тер-
пеливый, терпеть будет столько, 
сколько надо. 

А на Западе любят тишину. 
Уважают. Поэтому надежда на 
выигрыш серьезного рэйза (по-
керный термин) немалая. Что 
же касается самого Запада, кото-
рый вроде бы и есть и которого, 
если иметь в виду все тамошние 
раздраи и проблемы, вроде бы и 
нет, то тут вот что следует иметь 
в виду.

Но сначала о чешских же-
стах. Кто такой президент Вац-
лав Клаус? Это фигура предста-
вительская. Ему по должности 
положено делать заявления. 
Реальной власти почти никакой. 
А вот министр Шварценберг не 
вылезает из Брюсселя, в Штаты 
мотается регулярно. Он человек 
подневольный. Ему и хочется, и 
колется. Больше хочется. Потому 
и письмецо в Минск привез.

Чье поручение он в данном 
случае выполнил? Нет, нет, не 
буду говорить о «продажном За-
паде», о нынешних «мюнхенцах», 
блюдущих собственные эгоисти-
ческие, разумеется, интересы.

Народ в интернете и без меня 
повозмущался:

– Ай-яй-яй! Вот так Европа! 
Европа, конечно, Беларуси 

давно задолжала. Но, друзья 
мои, почему мы не хотим видеть, 
что это уже другая Европа? Не 
без страха произнесу это ерети-
ческое слово – постдемократи-
ческая.

Если кому-то покажется, что 
меня тянет, скажем, к француз-
ским левым, не утратившим сво-
их симпатий к Советскому Союзу 
и после его крушения, то сразу 
скажу, что это не так.

Эти восторженные слепцы, 
маоисты и прочие поклонники 
Сартра, мне всегда не нрави-
лись.

Но из этого не следует, что 
так уж трудно нынче разглядеть 
формальность нынешней за-
падноевропейской демократии. 
Конечно, конечно, в сравнении 
с нами…

Но штука в данном случае не 
в том, чтобы поверять одну ре-
альность другой. 

Штука как раз в том, чтобы 
понять западноевропейскую ре-
альность.

Увы – тамошние народы объ-
ективно лишены суверенности и 
тамошняя демократия большей 
частью формальна. Главное до-
казательство тому – нынешний 
кризис. Советский обыватель, 
продолжающий благополучно 
свое существование и в новые 
времена, считает, что кризис – 
это что-то вроде плохой погоды. 
Было и прошло.

Собственно, и западный 
обыватель так настроен. Точнее 
– был настроен. Теперь – сви-
детельством тому волнения и 
бунты в разных европейских 
регионах – он начинает сообра-
жать, что те, кто стоит во главе 
их стран, меньше всего думали и 
думают о благе своих граждан.

И спросить, вроде, не с кого. 

Граждане сами голосовали за 
тех, кто привел их к нынешней 
ситуации, подчиняясь диктату 
крупнейших монополий и кор-
пораций, по сути представляю-
щих олигархическую систему.

А теперь западные прави-
тели разводят руками – мы не 
виноваты. Поэтому умолкнем о 
демократии и прочей чепухе. С 
этим делом в Европе закончено. 
Хотя, конечно, соответствующая 
оболочка еще будет долго со-
храняться.

Вот и ответ на вопрос, почему 
пригласили «последнего дикта-
тора» в Прагу. Да потому что не 
диктатор он вовсе, а достаточно 
близкий им человек. Толковый 
губернатор, ¬ сказал однажды 
о нем один западный посол. – У 
него порядок, никаких неожи-
данностей.

Мне кажется, что в глубине 
души и наши оппозиционные 
моралисты вроде Козулина с 
Вечоркой, понимают: постдемо-
кратической Европе нужен авто-
ритарный Лукашенко. У них свои 
дела.

Таких мелочей, как пробле-
мы белорусского народа, тем 
более гражданские свободы, не 
касающиеся. Понятно? И в этом 
смысле действительно не так уж 
важно – поедет «последний дик-
татор» в Европу или испугается 
испортить свой костюм. Хотя, 
может, обойдется и без яиц… В 
Буша вон ботинком запустили.

Главное – сорвать в покере 
хороший рэйз, утерев нос и Ев-
росоюзу и России. 

ПИРАТСКИЙ ПОКЕР

КАПІТУЛЯЦЫЯ
Інтэрв’ю Анатоля Ляўковіча газеце «Со-

ветская Белоруссия» ўвайшло ў гісторыю 
беларускага дэмакратычнага руху як 
акт капітуляцыі аднаго з яго дзеячаў. 
Піша Анатоль Сідарэвіч, лідэр сацыял-
дэмакратычнага руху на Беларусі.

У гісторыю сацыял дэмакратычнага 
руху Беларусі яно ўвайшло як адмова ад 
базавых каштоўнасцяў дэмакратычна-
га сацыялізму (адна фраза «Дэмакратыя 
– не «святарная карова» чаго вартая), 
як адрачэнне ад запаветаў Івана і Анто-
на Луцкевічаў, ад спадчыны Беларускай 
Сацыялістычнай Грамады і сфармулява-
ных ёю канстытуцыйных асноў Белару-
скай Народнай Рэспублікі.

Умацаванню пазіцый БСДП у 
міжнародным сацыялістычным руху 
Ляўковічава інтэрв’ю не паслужыць. 
Наносіць Ляўковіч і ўдар усёй беларускай 
дэмакратычнай апазіцыі.

Сваім інтэрв’ю Анатоль Ляўковіч 
упісаў у гісторыю сучаснай беларускай 
сацыял дэмакратыі яшчэ адну ганебную 
старонку. (Першую старонку ён упісаў 
тады, калі, як кажа партыйнае паданне, 
за энную суму саступіў пасаду старшыні 
БСДП Аляксандру Казуліну.)

Чаму?
Чаму Анатолю Ляўковічу вельмі за-

лежала на тым, каб апублікавацца ў 
«Саўбелцы»?

Ляўковіч мне патлумачыў сваю згоду 
напісаць артыкул для «СБ» прагматыч-
на: пасля таго, як у гэтай газеце з’явіцца 
ягоны артыкул, Беларускай сацыял дэ-
макратычнай партыі (Грамадзе) будзе 

лягчэй жыць і працаваць. Але гэта толькі 
паўпраўды.

Сапраўды, як і ўсе дэмакратычныя 
партыі, БСДП знаходзіцца ў цяжкім ма-
тэрыяльным становішчы. БСДП нават у 
больш цяжкім становішчы, чым іншыя 
партыі. Адпаведна, у цяжкім матэры-
яльным стане знаходзіцца і ён, Анатоль 
Ляўковіч. Берасцеец, ён мусіць наймаць 
у Менску жыллё, харчавацца, 
выдаткоўваць грошы 
на транспарт, 
сувязь і г. 
д. Акра-
мя таго, 
у яго ёсць 
а б а в я з к і 
і перад 
сям’ёю. Кара-
цей, бараць-
ба барацьбой 
(невядома, калі і чым 
яна скончыцца), а жыць (зада-
вальняць матэрыяльныя патрэбы) неаб-
ходна цяпер.

Логіка ўчынкаў Ляўковіча простая: 
калі не палепшыцца матэрыяльнае 
становішча партыі, дык мо палепшыцца 
маё асабістае становішча?

У 2005 годзе дацэнт Берасцейска-
га дзяржаўнага універсітэта Ляўковіч 
вырашыў стаць прафесійным палітыкам 
і перайшоў на пасаду старшыні БСДП. 
Ён, мабыць, спадзяваўся, што ў матэры-
яльным сэнсе нічога не страціць, а на-
ват і набудзе. Аднак відавочна, што ён 
памыліўся. Маючы дыплом філосафа, 

Ляўковіч забыў, што ў адну і тую ж раку 
двойчы не ўваходзяць. Тое, што меў 
Мікалай Статкевіч, стала недаступным 
для Анатоля Ляўковіча. Згадзіўшыся 
саступіць пасаду старшыні партыі Аляк-
сандру Казуліну, ён паставіў БСДП па за 
Інтэрнацыяналам і не можа спадзявацца 
на салідарнасць з ім іншых сацыял дэма-
кратычных, сацыялістычных і 
рабочых партый. 

І яму 

н і ч о г а 
не заставалася, 

як павярнуцца тварам да 
ўлады. А тут яшчэ Еўропа пачала 

гульні з афіцыйным Менскам. Чаму ж не 
выкарыстаць зручны момант?

Вось і ўся прагматыка Ляўковічавага 
інтэрв’ю.

Характар выказванняў
Я не памылюся, калі ахарактары-

зую выказванні Анатоля Ляўковіча як 
сервілісцкія ў дачыненні да ўлады і 
асабліва да Аляксандра Лукашэнкі.

Палітычная барацьба падчас вымагае 
ад чалавека поўнай самааддачы. Трэба 
быць Іванам Луцкевічам, каб весці бізнес 
і на заробленыя грошы выдаваць «Нашу 
Ніву», ажыццяўляць іншыя культурніцкія 
і палітычныя праекты, каб, сабраўшы 
багатыя калекцыі, што склалі аснову Бе-

ларускага музея ў Вільні, шкадаваць гэ-
тага багацця для сябе, для папраўкі ўмоў 
свайго жыцця і нават здароўя. Трэба 
быць высокаталенавітым публіцыстам, 
крытыкам і палітычным мысліцелем Ан-
тонам Луцкевічам, каб, страціўшы працу 
ў Беларускай гімназіі, перабрацца з дву-
ма сынамі ў аднапакаёвую кватэру, весці 
паўгалоднае жыццё і не пайсці на службу 
таму палітычнаму рэжыму, у апазіцыю да 
якога ён стаў ад самага пачатку.

Палітычная барацьба бывае надта пра-
цяглаю. Можна і памерці, не дачакаўшыся 
здзяйснення сваіх спадзяванняў.

Не ў кожнага стае фізічных і мараль-
ных сілаў, каб выстаяць у барацьбе. Не 
ў кожнага стае цярпення. І тады людзі 
кіруюцца правілам «не можаш перамаг-
чы іх – далучыся да іх».

Не можаш перамагчы іх – далучыся 
да іх

Помніцца, што ў свой час Анатоль 
Ляўковіч не адзін раз ганьбаваў за 
згодніцтва Уладзіміра Нісцюка, але я не 
магу згадаць, дзе і ў якім тэксце Уладзімір 
Нісцюк апусціўся да панегірыкаў сістэме і 
яе «стырнавому».

Уладзімір Нісцюк, паспадзяваўшыся 
на тое, што за прымірэнчыя жэсты ўлада 
дасць яму магчымасць атрымаць мандат, 
мусіў 28 верасня 2008 года расчаравацца. 
21 снежня ён пакінуў партыю і палітыку 
ды жыве жыццём прыватнага чалавека.

Няўжо і Анатоль Ляўковіч марыць пра 
мандат? Ці ён, маючы перад сабою пры-
клад Уладзіміра Нісцюка, сваім інтэрв’ю 
хоча папросту выклянчыць ва ўлады 
якую небудзь пасаду ва універсітэце, у 
інстытуце і таксама стаць прыватнаю асо-
бай?


